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Visan (Ministerul Energiei): Europa s-a angrenat în nebunia tranzitiei catre energia

dependenta; România nu-si permite sa renunte la carbune

O explicatie a nivelului scazut al investitiilor în sistemul energetic românesc este nebunia în care Europa s-a

angrenat privind tranzitia de la energia de baza la energia curata, care este o energie buna, dar dependenta,

a declarat joi secretarul de stat în Ministerul Energiei, Doru Visan, la o conferinta dedicata situatiei

investitiilor în sistemul energetic din România.

"Un alt factor esential îl reprezinta instabilitatea promovarii acestor investitii generata de aceasta nebunie la care

omenirea s-a angrenat, în special Europa, pe care încercam sa o gestionam în mod corespunzator, aceasta tranzitie

- eu zic cea mai profunda a omenirii - de la o energie de baza pe care cu totii o stapâneam, era stabila, la un alt tip

de energie, care place, este foarte buna, este curata, ma rog, este buna, dar este dependenta - azi bate vântul, mâine

nu bate, azi ploua, mâine nu ploua, e soare, nu e soare", a afirmat Doru Visan.

Acesta a atras atentia ca tarile bogate îsi permit financiar sa gestioneze dezechilibrele care apar în sistemele

energetice bazate pe energiile regenerabile.

"Ok, am avut cu totii aceasta abordare foarte favorabila, am sustinut-o si noi ca tara, si este bine, este foarte bine,

recunosc ca sunt momente ale functionarii sistemului în care aportul este extraordinar, dar niciodata, si nu numai la

nivel de tara, nici la nivel european, nu s-a dus pâna la capat abordarea acestor dezechilibre. Cautam, cautam, sigur

ca sunt tari bogate care-si permit sa gestioneze aceste dezechilibre prin mentinerea capacitatilor vechi într-o

rezerva, ei îi zic rezerva de capacitati, ei le tin pentru siguranta sistemului, le tin pentru ca îsi permit, aloca costuri,

si sistemul functioneaza", a afirmat reprezentantul Ministerului Energiei.

El a avertizat ca România nu poate renunta la consumul de carbune pâna în anul 2030, pentru ca nu are alternativa

energetica la carbune.

"De asemenea, functioneaza destul de bine acest raspuns rapid al retelelor si al automatizarii, deci se ajunge la

niste performante deosebite prin care electronul fuge dintr-o zona în alta cu niste timpi de raspuns extraordinari si

echilibrarea se face în timp real. Este foarte bine. Dar totusi, necesitatea stocajului este obligatorie. Daca vrem sa

eliminam în totalitate carbunele, trebuie sa gasim cu adevarat alternativa. Analiza la ora actuala arata ca nu putem

acest lucru. România nu-si poate permite, cel putin pâna în 2030, sa renunte total la carbune. Nu poate. Este pusa

în pericol securitatea energetica. Aceasta este realitatea cu care ne confruntam", a sustinut Doru Visan.

Oficialul Ministerului Energiei considera ca alternativa la carbune este dezvoltarea mai multor unitati pe gaze

naturale.

"Ce a generat aceasta instabilitate în domeniul investitional? Din pacate, noi trebuia sa avem o abordare de genul

urmator: în primul rând sa definim pâna când pastram carbunele, la ce putere îl pastram, corelat cu punerea de noi

capacitati pe gaz, ca aceasta este alternativa, si sigur cu componenta de regenerabile, cu factorul de instabilitate

care exista, pe baza prognozelor si statisticii de pâna acum", a afirmat Doru Visan.

Acesta a estimat ca presiunile financiare aplicate de Comisia Europeana asupra consumului de carbune vor creste

în viitor.

"Asa cum stiti si dumneavoastra, si cum sunt si previziunile, presiunea asupra carbunelui va continua, ea s-a

materializat în 2019 pentru anul 2018 la un 23 de euro, aproape de 24 de euro pe certificat, ajungând la o cifra pe

care, daca o discutam acum câtiva ani, niciunul dintre noi nu acceptam acest lucru: 42% din cifra de afaceri.
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Aceasta este ponderea, iar noua abordare a Comisiei, ca a trimis o noua previziune, este mai dramatica, deci

vorbim de o crestere, ca atare aceasta presiune va fi", a încheiat Doru Visan.

Un alt motiv al lipsei de investitii în domeniul energetic românesc a fost modul salbatic în care a fost aplicata

liberalizarea pietei de energie, considera secretarul de stat.

"Sper sa ma întelegeti corect, sa nu ma trezesc ca abordarea e ca Visan e împotriva liberalizarii pietei de energie,

nu! Piata este cel mai bun instrument, si cel mai corect, privind modul de desfacere a produsului. Dar aceasta

liberalizare a fost tratata salbatic. Fluctuatiile care s-au produs în piata s-au descarcat tot timpul pe o componenta

esentiala: mentenanta si investitii. Daca un manager a trebuit sa sacrifice ceva în acea companie, întâi s-a uitat pe

zona asta. Nu exista nicio exceptie, s-a dus tintit, fara sa aiba nicio retinere, si a taiat lucruri care la prima vedere

puteau fi evaluate corespunzator ca pentru moment sunt ok, dar cumulativ rezultatul este dezastruos. Ai facut-o o

data, ai facut-o anul urmator, si asa cum stiti, cea mai crunta razbunare este cea tehnica, ea nu te iarta, nu ai nicio

solutie. Ca atare, ne-am trezit în situatia cu echipament vechi, ne-updatate, netinute în pas cu rigorile tehnice pe

care le impun astfel de instalatii. (...) Sunt de acord, profitul este un element esential în sustinerea activitatii, orice

manager trebuie sa verifice în fiecare zi aceasta componenta, dar nu sacrificând dezvoltarea. Nu vreau sa intru în

zona de critica, exemplele sunt clare la nivel macro de companii care au procedat în felul acesta, iar acum culegem

roadele", a adaugat Doru Visan.
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